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همکاري وزارت راه و شهرسازي و 
وزارت بهداشت در کنترل بيماري هاي دريايي

ب��ا ه��دف کنت��رل و ممانعت از 
ورود بيماري ه��اي همه گي��ر از 
طري��ق مرزهاي دريايي و بنادر 
کش��ور وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزش��کي با س��ازمان 
بن��ادر و دريان��وردي تفاهم نامه 

هم��کاري امض��ا کرد. مراس��م امض��اي تفاهم نامه همکاري 
مشترک با حضور محمد سعيدنژاد معاون وزير راه و مديرعامل 
سازمان بنادر و دريانوردي و همچنين علي اکبر سياري معاون 
بهداش��ت وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کي ظهر 
امروز در محل وزارت بهداش��ت برگزار ش��د.اين تفاهم نامه که 
به امضاي محمد سعيدنژاد و علي اکبر سياري رسيد بر گسترش 
همکاري ها در راس��تاي ممانعت از ورود بيماري هاي همه گير 
از مرزهاي دريايي به کشور تأکيد دارد.اين تفاهم نامه که در ۸ 
ماده به امضاي طرفين رسيد بر توسعه همکاري هاي مشترک 
بهداش��تي در راس��تاي مقررات بين المللي بهداشتي تأکيد دارد.

بهره مند شدن طرفين از توانمندي هاي علمي و فني در راستاي 
مق��ررات بين الملل��ي بهداش��تي و همچنين همکاري در زمينه 
تأليف و تدوين مواد آموزشي از قبيل کتب، نشريات و جزوات 
از موضوعات مطرح ش��ده در اين تفاهم نامه است.براس��اس 
اين تفاهم نامه وزارت بهداشت مکلف به فعال سازي و تقويت 
ساختارهاي اجرايي و تجهيزاتي پايگاه هاي مراقبت بهداشتي 

مرزي در بنادر کشور مي شود.

جابه جايي روزانه بين ۳ تا ۵ هزار مسافر از 
طريق ناوگان راه آهن شمال 

مديرکل راه آهن ش��مال گفت: به طور متوس��ط روزانه بين ۳ تا 
۵ هزار مسافر از طريق ناوگان راه آهن شمال جابه جا مي شوند. 
يوسف گران پاشا درباره وضعيت ناوگان راه آهن شمال، گفت: 
تمام زيرس��اخت اداره کل راه آهن ش��مال براي انجام سفرهاي 
تابس��تاني آماده اس��ت.وي بيان کرد: وضعيت ناوگان راه آهن 
مطلوب بوده و ريل باس جديد از س��مت پل س��فيد به گرگان و 
گرگان به ساري تردد دارد.مديرکل راه آهن شمال تصريح کرد: 
سه ريل باس همه روزه در حال فعاليت است که دو ريل باس از 
گرگان به پل سفيد و يك ريل باس از پل سفيد به گرگان فعاليت 
دارد.گران پاش��ا يادآور ش��د: به طور متوس��ط روزانه بين ۳ تا ۵ 
هزار مس��افر از طريق ناوگان راه آهن ش��مال جابه جا مي شوند.
گران پاش��ا با اش��اره به فعاليت قطار گردش��گري در مازندران، 
افزود: قطار گردشگري به صورت هفتگي براي بازديد مسافران 
از مناطق مختلف گردش��گري خدمات مورد نياز ارائه مي دهد.
وي در پايان گفت: اداره کل راه آهن ش��مال در زمينه تورهاي 

گردشگري از طريق ناوگان آمادگي کامل دارد.

وظايف سازمان ملي زمين و مسکن در 
ساماندهي به چابهار 

مديرعامل س��ازمان ملي زمين 
و مسکن، مجموعه فعاليت هاي 
آن س��ازمان را در ساماندهي به 
وضعي��ت چابه��ار، تامين زمين 
براي ش��هرداري ها و س��ازمان 
بهس��ازي و نوس��ازي، تامي��ن 

هزينه هاي مش��اور طرح س��اماندهي و سنددار کردن زمين ها 
عنوان کرد. حميدرضا عظيميان معاون وزير راه و شهرس��ازي 
و مديرعامل س��ازمان ملي زمين و مس��کن، درباره مجموعه 
فعاليت هاي آن س��ازمان در س��نددار کردن زمين هاي چابهار 
و اطراف ش��هر که بخش عمده اي از س��اکنان بي بضاعت را در 
دل خود جاي داده است، گفت: سازمان ملي زمين و مسکن در 
چابهار به عنوان يك عضو کمك کننده حضور دارد.مديرعامل 
سازمان ملي زمين و مسکن با اشاره به اينکه آن سازمان، سه 
وظيفه تامين زمين براي ش��هرداري ها و س��ازمان بهس��ازي و 
نوس��ازي، تامين هزينه هاي مش��اور طرح ساماندهي و سنددار 
کردن زمين ها را در چابهار برعهده دارد، افزود: در قالب کارگروه 
ساماندهي به وضعيت چابهار که متشکل از سازمان ملي زمين 
و مس��کن، ش��رکت عمران و بهسازي شهري ايران و همچنين 
معاونت معماري و شهرسازي است که آن کاگروه، ساماندهي 
به ساخت و سازها و حل مسائل حاشيه نشيني را برعهده دارد، 
سازمان ملي زمين و مسکن نيز به عنوان يکي از وظايف خود 
برنامه هاي سند دار کردن زمين ها و تامين زمين براي بافت هاي 
فرس��وده و يا س��کونتگاه هاي غيررسمي را براي شهرداري در 

دستور کار دارد.

تفکيک وزارت راه و مسکن
 با واسپاري امور به بخش خصوصي 

عضو کميس��يون عمران مجلس، با ضروري خواندن تفکيك 
وزارت راه و مسکن از يکديگر، گفت: مهم تر از اصل تفکيك 
اي��ن دو وزارتخانه واس��پاري امور ب��ه بخش خصوصي واقعي 
اس��ت. ب��ه گزارش روزنامه تجارت ب��ه نقل از خبرگزاري خانه 
ملت، عبدالکريم حسين زاده  با اشتباه خواندن ادغام دو وزارت 
راه و تراب��ري و وزارت مس��کن و شهرس��ازي، گف��ت: قب��ل از 
تصميم به ادغام وزارت خانه ها بايد ديد وزيري که تصدي يك 
وزارتخانه را بر عهده مي گيرد از عهده مس��ئوليت و وظايف در 
آن مجموعه بر مي آيد يا خير؟نماينده مردم نقده و اش��نويه در 
مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينکه وقتي که يك مجموعه 
بزرگت��ر از مقي��اس و اندازه هاي خود مي ش��ود قاعدتا وزير هم 
ظرفيت و توان اداره آن را ندارد، افزود: ش��ايد دو وزارت راه و 
ترابري و وزارت مس��کن و شهرس��ازي هر دو ماهيت عمراني 

دارند اما سنخيتي با يکديگر ندارند.

دومين کشتي کانتينري ايران از هند به چابهار رسيد
معاون دريايي و بندري اداره کل 
بنادر و دريانوردي استان سيستان 
و بلوچستان گفت: دومين کشتي 
کانتينري خط مستقيم چابهار و 
بندر کاندلاي هند محموله خود 
را در بن��در چابهار تخليه کرد. به 

گزارش خبرگزاري مهر، سيد حسن ابراهيمي گفت: خوشبختانه 
با ادامه حمل و نقل دريايي و بازاريابي هاي مس��تمر بين بندر 
چابه��ار و بن��ادر بزرگ ح��وزه دريايي عم��ان و اقيانوس هند، 
دومين کش��تي کانتينري به صورت مس��تقيم از بندر کاندلاي 
هندوس��تان وارد بندر ش��هيد کلانتري چابهار ش��د.وي گفت: 
کش��تي بهش��اد متعلق به ش��رکت حمل کانتينري کشتيراني 
جمهوري اس��لامي ايران با ۶۲۵ کانتينرحاوي کالاي وارداتي 
از بندر کاندلاي هند به صورت مس��تقيم در بندر چابهار پهلو 
گرف��ت.وي اظه��ار اميدواري کرد: اداره کل بنادر و دريانوردي 
اس��تان سيس��تان و بلوچس��تان با تمام توان در تلاش اس��ت تا 
همکاري هاي صميمانه سازمان منطقه آزاد تجاري – صنعتي 

چابهار و اداره کل گمرگ چابهاراين روند ادامه يابد.

پيشخوان

راه ومسکن

ش��بکه راه هاي کش��ور در حال حاضر از سه موضوع عمده رنج 
مي برد، اول بحث ايمني و استاندارد نبودن جاده ها، دوم ترافيك 
و حجم زياد خودرو در کشور و سوم بحث تعمير و نگاهداري نا 
مناسب راه ها. مشکل اولي سالانه جان بسياري را در تصادفات 
رانندگي مي گيرد و ثروت و منابع مالي فراواني را به هدر مي دهد، 
دومي موج��ب راه بن��دان و کن��دي عبور و م��رور در محورهاي 
کشور به خصوص در ايام تعطيل مي شود و تنش هاي عصبي و 
مشکلات روحي و اتلاف عمر شهروندان و همچنين استهلاک 
خودروها و هدررفت روزانه ميزان بسيار زيادي سوخت را در پي 
دارد، و سومي باعث مي شود تا راه و جاده پس از احداث، کم و بيش 
به حال خود رها شود و خيلي زودتر از دوره تضمين دچار تخريب 
و استهلاک شود. مشکلات سه گانه فوق چنان حاد و برجسته 
ش��ده اس��ت که صداي عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي را 
نيز در آورده است. بر همين اساس اعضاي شوراي عالي فني 
امور زيربنايي کش��ور در يك صد و س��ي و پنجمين جلسه خود، 
گرد هم آمدند تا در مورد موضوعات فوق تصميم گيري کنند. 
در ادامه ابتدا اظهارات عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي و 
عضو شوراي عالي فني امور زيربنايي کشور که در جلسه مزبور 
ايراد ش��ده اس��ت، و بعد از آن متن مصاحبه خبرنگار تجارت با 
سيد احسن علوي عضو کميسيون عمران مجلس دهم که در 

همين رابطه صورت گرفته است، آورده مي شود.
پيمانکاران تضمين نمي دهند    ���

وزير راه و شهرس��ازي ضمن تاکيد بر خارج ش��دن از شلختگي 
مهندس��ي در حوزه راه و س��اختمان به تش��ريح نظام تضمين 
عملک��رد پرداخ��ت و گف��ت: در حال حاضر پيمان��کاران راه و 
س��اختمان پس از اتمام عمليات س��اخت، هيچ گونه تضميني 
در قب��ال کار خ��ود نمي دهن��د لذا با ايجاد اين نظام انجمن هاي 
صنفي وارد گود مي شوند و بخش نگهداري در قالب يك نظام 
کس��ب وکار و از طري��ق ايجاد ي��ك »صندوق ضمانت« مورد 
پيگي��ري ق��رار مي گيرد. عباس آخوندي در يك صد و س��ي و 
پنجمين جلس��ه ش��وراي عالي فني امور زيربنايي کش��ور که با 
حضور اعضا از جمله مهرداد تقي زاده معاون حمل ونقل و داود 
کش��اورزيان رئيس س��ازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي در 
وزارت راه و شهرسازي برگزار شد، با اشاره به نقشه هاي اجرايي 
حفاظ هاي مطرح ش��ده در آيين نامه ايمني راه ها اظهار داش��ت: 
چن��د اتف��اق در ايران رخ داده اس��ت که يک��ي از آن ها افزايش 
توليد س��الانه بيش از يك ميليون خودرو اس��ت.وي افزود: در 

س��فرهاي استاني مشخص ش��د که حجم ترافيك عبوري در 
برخي از محورهاي کشور به شدت بالاست به طوري که حجم 
ترافي��ك به ط��ور ميانگين روزانه بين ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰۰ تردد رخ 
مي دهد.وزير راه و شهرس��ازي در ادامه به فرهنگ ش��لختگي 
در کش��ور بيان داش��ت: در دوره تحصيل بنده در دانشگاه هاي 
کشور تمام نقشه ها با جزئيات بود اما امروزه شاهد هستيم که 
فقط به ساخت يك کف سياه )جاده( بسنده مي کنند لذا بايد از 

اين شلختگي خارج شويم.
خط  کشي جاده هاي کشور فاجعه است ���

آخوندي بابيان اينکه »کمبود منابع مالي در دوره حاضر، شانسي 
براي درک ارزش پول است« گفت: شايد اين دو عامل باعث 
توسعه حوزه نرم افزاري شود؛ زيرا اين اتفاقات در زمان پرپولي 
رخ نمي دهد. ازاين رو اين دو عامل باعث مي ش��ود که در مورد 
مس��ائل اين چنين انديش��ه  و فکر شکل بگيرد.اين عضو کابينه 
دول��ت يازده��م تأکيد کرد: بايد تا جاي ممکن در مورد جزئيات 
فکر و انديشه شود، اگرچه در اين دوره فرصتي براي سامان دهي 
خط کشي ها ايجاد نشد؛ زيرا به اعتقاد بنده خط کشي جاده هاي 
کشور يك فاجعه محسوب مي شود درحالي که برخي کشورهاي 

توسعه يافته براي رسيدن به مقصد حتي به جاي مشاهده نقشه ها 
به کف جاده نگاه مي کنند.وي يادآور شد: علي رغم هزينه هاي 
خط کشي اصولي در جاده هاي کشور بايد جلوي شلختگي گرفته 

شود تا يك کار بهينه صورت بگيرد.
راهکارهاي مديريتي براي تعمير و نگهداري  ���

وزير راه و شهرس��ازي در ادامه جلس��ه با اش��اره به موضوع دوم 
جلسه مبني بر »راهکارهاي مديريتي براي حل مشکلات فني 
در پروژه هاي تعمير و نگهداري« نيز اظهار داش��ت: اين قبيل 
موضوعات ش��امل دو بخش مس��ائل فني و قراردادي مي شود 
که سرانجام محيط کسب وکار را دربر مي گيرد.وي ابراز داشت: 
در کشورهاي توسعه يافته براي افزايش عمر رويه راه ها، تعمير 
و نگهداري فقط متکي به س��ه مدل پيمان OM، DBOM و 
DBOFM نيست بلکه مفهوم ديگري به نام تضمين عملکرد 
يا PERFORMANCE ASSURANCE نيز مورداستفاده 
قرار مي گيرد که شايد بتوان آن را وارد نظام فني و اجرايي ايران 
کرد.آخوندي روش تضمين عملکرد را براي پيمانکاران ايراني 
نس��بت به مدل هاي مذکور آس��ان تر و با ش��رايط حقوقي ايران 
سازگارتر خواند و گفت: در حال حاضر پيمانکار چه در زمينه راه 

و ساختمان پس از اتمام عمليات ساخت، هيچ گونه تضميني در 
قبال کار خود نمي دهند. از طرفي آن ها تمايلي براي عقد قرارداد 
طولاني مدت براي نگهداري راه  ها ندارد و مخلص کلام اينکه 
بخش نگهداري جزو وظايف پيمانکار راه سازي نيست.وزير راه 
و شهرس��ازي خاطرنش��ان کرد: با شکل گيري »نظام تضمين 
عملکرد«، انجمن هاي صنفي وارد گود مي شوند و پيمانکاران 
مي توانن��د ب��ا در اختي��ار گرفتن يك »ش��رکت تضمين کننده 
عملکرد« بخش نگهداري را در قالب يك نظام کس��ب وکار و 

از طريق ايجاد يك »صندوق ضمانت« پيگيري مي کند.
نظارت کافي وجود ندارد ���

عضو کميسيون عمران در اين باره به خبرنگار روزنامه تجارت 
گفت: واقعيت اين است که ما بايد در بحث تعهد انجام کار قوي 
عمل کنيم. س��يد احس��ن علوي افزود: متاسفانه اکثر مصالحي 
که در راه ها و ساختمان ها به کار برده مي شود استاندارد کامل 
ندارد، از طرفي آزمايشگاه ها يا امکانات لازم ندارد و يا نمي توانند 
دقت لازم داشته باشند، به همين دليل پس از مدتي مي بينيم 
که جاده ها دچار ترک هاي لاک پش��تي و ش��طرنجي مي شوند 
و يا فرونشس��ت مي کنند و يا در طول مس��ير دس��ت انداز ايجاد 
مي شود. اين نماينده مجلس اضافه کرد: قيري که براي جادهها 
اس��تفاده مي ش��ود قير مخصوص نيست و قير معمولي است و 
همي��ن ام��ر باعث تخريب زودهنگام راه ها مي ش��ود. بنابراين 
بايستي اولا دوره تضمين را بيشتر کرد و در ثاني مي توان راه ها 

و ساختمان ها را براي مدت ۵ يا ۱۰ سال بيمه کرد. 
وي ادامه داد: بحث ديگر بازنگري نظام فني - اجرايي است؛ 
ما بايد عدالت را در نظر داش��ته باش��يم؛ پيمانکار نبايد متضرر 
شود، طلب پيمانکار وقتي وارد ۲ سال و ۳ سال و 4 سال شود 
پيمانکار ورشکس��ت مي ش��ود و به همين علت از کار مي زند و 
کيفيت پايين مي آيد. بنابراين پيمانکار بايس��تي دلگرم باش��د و 
بداند که پول هس��ت تا کارش را درس��ت و اصولي انجام دهد. 
عضو کميس��يون عمران مجلس دهم در پايان يادآور ش��د: در 
مجموع سه ضلع کارفرما، پيمانکار و مشاور بايستي بر اساس 
قواعد درس��ت و فني انجام وظيفه کنند و همچنين ناظر مقيم 
و ناظر عالي، نظارت کافي و لازم بر حس��ن انجام کار داش��ته 
باش��ند؛ واقعيت اين اس��ت که الان بحث نظارت نداريم. در هر 
حال دس��ت اندرکاران بايد تعهد داش��ته و دلس��وز باشند و راه و 
ساختمان و کشور را از آن خود بدانند و وظائف محوله را دلسوزانه 

انجام بدهند تا اين مشکلات پيش نيايد. 

عضو کمیسیون عمران مجلس در گفت و گو با »تجارت« تاکید کرد؛

نظارت، حلقه مفقوده ساخت و ساز در ایران

چتر بیمه هاي بین المللي بر سر کشتي هاي ایرانيبازدید مدیر بندر چاناکاله ترکیه از بندر لنگه بازار مسکن دیگر دچار انفجار قیمت نمي شود 
مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي گفت: با 
وجود تعداد زياد واحدهاي خالي از سکنه 
بعيد اس��ت که رقم ه��اي اجاره در فصل 
نق��ل و انتق��الات انفجاري باش��د. حامد 
مظاهريان درگفتگو با خبرنگار مس��کن 

گروه اقتصادي باش��گاه خبرنگاران جوان، با اش��اره به اينکه نرخ  
اجاره برابر با نرخ تورم حرکت مي کند، گفت: واقعيت اين است که 
در فصل رونق جابه جايي مستأجران، به دليل افزايش ميزان تقاضا، 
نرخ ها کمتر تغيير مي کنند. وي در ادامه افزود: با توجه به تعداد زياد 
واحدهاي خالي از س��کنه بعيد اس��ت که رقم هاي اجاره انفجاري 
باشد و همين ميزان مي تواند قيمت اجاره در بازار را کنترل کند. به 
گفته بسياري از کارشناسان و مشاوران املاک با توجه به نزديك 
ش��دن فصل نقل و انتقالات، نرخ هاي اجاره افزايش مي يابد، که 

البته اين نرخ ها بيش از ۱۰ تا ۱۵ درصد نخواهد شد. 

مدي��ر بندر چاناکاله ترکيه ضمن بازديد 
از بخش هاي مختلف بندر تجاري لنگه 
براي صادرات مواد معدني از طريق اين 
بندر مهم در جنوب ايران به کشور کويت 
اعلام آمادگي کرد.علي آکتوپراک مدير 

بندر خصوصي چاناکاله، توسعه مناسبات تجاري در تمام زمينه ها 
به ويژه در بخش صادرات مواد معدني را خواس��تار ش��د و گفت: 
اميدواريم در آينده اي نزديك و پس از آماده ش��دن ش��رايط لازم 
بتوانيم از طريق مرز دريايي بندرلنگه با صادرات مواد معدني به 
کشور کويت سرآغاز فصل جديدي از همکاري هاي في مابين دو 
کشور باشيم.در ادامه، مدير بندر خصوصي چاناکاله ضمن بازديد 
از تجهيزات بندري و اس��کله هاي عملياتي بندرلنگه به بحث و 
تبادل نظر و بررسي ظرفيت هاي بندر و امکان سنجي و راهکارهاي 

روش انجام کار پرداخت.

مديرعامل شرکت حمل فله اي کشتيراني 
جمهوري اس��لامي گفت: در حال حاضر 
هيچ گونه محدوديت پوش��ش بيمه اي 
بين المللي براي کشتي هاي ايراني وجود 
ن��دارد. به گزارش خبرگزاري مهر، علي 

اکبر غنجي با اشاره به اينکه کشتي هاي ايراني از پوشش کامل 
بيمه هاي بين المللي برخوردار هستند، افزود: بيمه در توسعه حمل 
و نقل دريايي بسيار حائز اهميت است.وي در ادامه اظهار داشت: 
کشتيراني جمهوري اسلامي ايران با ناوگان مجهز کانتينري و فله 
اي در دوران جنگ و تحريم هميشه در خط مقدم جبهه اقتصادي 
کش��ور بوده اس��ت.مديرعامل ش��رکت حمل فله اي کشتيراني 
جمهوري اسلامي با اشاره به اينکه حمل و نقل دريايي ارزان ترين 
حمل و نقل در جهان است، گفت: در حال حاضر افزون بر ۹۰ درصد 

حمل و نقل کالاي دنيا از طريق دريا انجام مي شود.

دبي��ر انجمن ش��رکت هاي هواپيمايي امضاي قرارداد 
بوئينگ با دومين ايرلاين ايراني براي خريد ۶۰ فروند 
هواپيماي ۷۳۷ مکس را از فوايد برجام دانست و گفت: 
مشکل فعلي، کندي اوفك در صدور مجوزهاي لازم 

براي انعقاد قرارداد است.
 مقصود اس��عدي س��اماني، دبير انجمن ش��رکت هاي 
هواپيماي��ي امضاي قرارداد بوئينگ با دومين ايرلاين 
ايران��ي ب��راي خريد ۶۰ فروند هواپيماي ۷۳۷ مکس را 
از فوايد برجام دانست و گفت: خريد دولت براي ايران 
اي��ر و انج��ام مذاکره در س��طح بين المللي ش��رايط را 
براي آغاز نوسازي ناوگان ساير شرکت هاي هواپيمايي 

آسان کرده است.
وي توضي��ح داد:بع��د از برج��ام و لغ��و تحريم ه��ا اين 
اميد وجود داش��ت که ش��رکت هاي هواپيمايي از اين 
فضا اس��تفاده کنند و نس��بت به نوس��ازي ناگان خود 
اقدام نمايند به همين دليلي ش��رکت هاي هواپيمايي 
بلافاصل��ه گف��ت و گ��و را آغاز کردن��د و در ابتدا ايران 
اي��ر توانس��ت ق��رارداد تاريخي با ايرب��اس و بوئينگ 

منعق��د نماي��د و اکن��ون آس��مان نيز موف��ق به خريد 
هواپيماهاي نو از بوئينگ ش��ده است.ساماني با اعلام 
اينکه باقي شرکت هاي هواپيمايي هم درحال مذاکره 
براي خريد هواپيما هس��تند اضافه کرد:مش��کل فعلي، 
کن��دي اوفك در صدور مجوزه��اي لازم براي انعقاد 
قرارداد است.درخواست ما اين است که دولت آمريکا 
تدبي��ري اتخاذ نمايد که مجوزهايي که ش��رکت هاي 
 ط��رف معامل��ه ايران از اوف��ك مي خواهد زودتر صادر 

شود.

خريد هواپيما از بوئينگ دستاورد برجام است 
فرودگاه نجف، مقصد و مبداء نيمي از پروازهاي زائران 
ايراني در س��فر به عراق اس��ت که س��ازمان هواپيمايي 
اي��ران ب��ه خاطر افزايش تعرفه ه��ا و عوارض گمرکي 
آن، در اقدامي اعتراض آميز بر آن ش��ده تا پرواز در اين 
مسير را به حالت تعليق درآورد، تصميمي که سفر زائران 
ايراني را تحت الشعاع قرار خواهد داد.به گزارش ايسنا، 
سازمان هواپيمايي ايران چندي پيش به استناد گزارش 
ش��رکت هاي هواپيماي��ي اعلام کرد؛ ف��رودگاه نجف 
شرکت هاي هواپيمايي را به پرداخت عوارض گمرکي 
از دهم تير ماه، به ازاي هر پرواز ۸۵ دلار و هر صندلي 
پرواز ۱۵ دلار ملزم کرده که به اعتراض ش��رکت هاي 
هواپيمايي منجر ش��ده اس��ت. اين فرودگاه به واس��طه 
آن که توسط بخش خصوصي اداره مي شود، در افزايش 
تعرفه هايي از اين دس��ت که مس��تقيم يا غيرمستقيم از 
زائران و مس��افران دريافت مي کند، پرس��ابقه است، به 
نوعي که برخي آن را در شمار فرودگاه هاي گران فروش 
دنيا قرار داده اند. در حال حاضر ۱۰ شرکت هواپيمايي 
ايراني به نجف پرواز دارند که مجوزش��ان را از س��ازمان 

هواپيماي��ي کش��وري درياف��ت کرده اند.مدي��ر روابط 
عمومي س��ازمان هواپيماي��ي کش��وري در واکنش به 
اقدامي که فرودگاه نجف در دستور دارد، گفته؛ افزايش 
قيمت ها از س��وي اين فرودگاه هزينه هاي گزافي را به 
زائ��ران ايراني تحميل مي کن��د، بنابراين ادامه پروازها 
به س��مت نجف مبني بر متعارف کردن نرخ ها خواهد 
بود و س��ازمان هواپيمايي کش��وري نيز در تلاش است 
تا مس��ؤولان فرودگاه نجف را متقاعد کند تا نس��بت به 

تصميمات اخيرشان تجديد نظر کنند.

سفر زائران ايراني به فرودگاه نجف در تعليق

فرمول جديد ماليات بر ساخت و فروش مسکن 
مديرکل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��کن با تش��ريح فرآيند 
تصويب فرمول جديد ماليات بر س��اخت و فروش مس��کن در 
دول��ت، ن��کات کليدي ماليات ت��ازه مصوب را اعلام کرد. علي 
چگين��ي مدي��رکل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��کن، گفت: 
فرمول جديد ماليات بر ساخت و فروش مسکن، به اصلاحات 
صورت گرفته در قانون ماليات هاي مس��تقيم مصوب س��ال ۹4 
برمي گ��ردد ک��ه مرحل��ه اول تصويب ماليات جديد محس��وب 
مي ش��ود. قانون مذکور توس��ط وزارت اقتصاد و س��ازمان امور 
مالياتي به عنوان متولي تنظيم سياست هاي مالي کشور تدوين 
شده بود که البته در آن زمان، وزارت راه و شهرسازي به عنوان 
متول��ي بخ��ش مس��کن، نظرات خ��ود را درباره نح��وه تغيير و 
تحول در سياس��ت هاي مالياتي بخش مس��کن به گونه اي که 
جهت سياس��ت ها در مسير رونق غيرتورمي بخش تنظيم شود، 
به صورت مکتوب ارائه کرد.چگيني درباره مرحله دوم از پروسه 
تصويب فرمول جديد ماليات افزود: مجموعه معاونت مسکن و 
دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسکن، طي بيش از يکسال گذشته 
که فرآيند تدوين آيين نامه ماده ۷۷ –ماده مربوط به ماليات بر 
ساخت و فروش مسکن- در جلسات تخصصي دولت از جمله 
کميسيون اقتصادي هيات دولت، کميته  فني، کميته هاي اصلي 
و فرعي مرتبط، در جريان قرار داشت، با حضور در بيش از ۱۶ 
جلس��ه، تلاش کرد متن آيين نامه به گونه اي تنظيم ش��ود که 

ملاحظات مربوط به بخش مس��کن از جمله حمايت از عرضه 
هدفمند، حمايت از س��رمايه گذاران و همچنين حفظ و مراقبت 
از قدرت خريد تقاضاي مصرفي، در ضوابط جديد مالياتي اعمال 
ش��ود.مديرکل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��کن در عين حال 
گفت: از نگاه سياست گذار مالي کشور، بخش مسکن همچون 
ساير بخش هاي توليدي، بايد متناسب با سطح ماليات هاي وضع 
شده، بابت فعاليت هاي درآمدزا، ماليات مربوطه را پرداخت کند. 
آنچه باعث شد متولي تنظيم سياست هاي مالي کشور، به تغيير 
فرمول ماليات بر ساخت و فروش مسکن اقدام کند، همين نگاه 
بود که بر مبناي آن گفته مي شد ماليات در اين بخش در تناسب 
با درآمد نبوده  )بسيار ناچيز است( و با هيچ بخش حتي با کمترين 
درآمد و منفعت اقتصادي، قابل مقايسه نيست؛ بنابراين با اين 
نگاه و نيز با رويکرد يکپارچگي اخذ ماليات از درآمد، اصلاحات 
در قانون صورت گرفت.چگيني در تش��ريح نتايج پيگيري هاي 
وزارت راه و شهرسازي براي اعمال دغدغه هاي متولي بخش 
مس��کن در آيين نامه اجرايي ماده ۷۷ افزود: در جلس��ات تدوين 
آيين نامه، تلاش ش��د با هدف تعديل فش��ار هزينه اي ماليات 
مص��وب در مت��ن قانون، از طريق اضافه کردن برخي ميان برها 
ب��ه آيين نام��ه، درآمد مش��مول ماليات تا حد امکان کم ش��ود. 
يکي از ميان برها، نحوه محاس��به ارزش زمين اس��ت که متولي 
مالياتي بنا داش��ت ارزش زمان خريد زمين را مبناي محاس��به 

هزينه و درآمد س��ازنده قرار دهد. اين مدل مي توانس��ت با توجه 
به تورم زمين به خصوص براي پروژه هاي مشارکتي يا ساخت 
و سازهايي که عرصه آن از سال هاي دور در اختيار سازنده قرار 
گرفته، درآمد س��اخت و فروش را فوق العاده بالا نش��ان دهد و 
فش��ار مالياتي را س��نگين تر کند. اما در مصوبه هيات دولت، دو 
حالت براي محاس��به ارزش زمين لحاظ ش��ده که شامل ارزش 
روز زمين در زمان فروش و ارزش زمين در زمان خريد مي شود. 
اين دو حالت به خصوص در ش��رايط رکودي کمك مي کند هر 
کدام که در آن، قيمت زمين بالاتر نش��ان داده مي ش��ود، مبناي 
محاسبه ماليات قرار بگيرد.مديرکل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد 
مس��کن دو نکته لحاظ ش��ده ديگر در آيين نامه را معافيت در 
نظر گرفته ش��ده براي انبوه س��ازان از بابت محاسبه هزينه هاي 
مالي و سود تسهيلات بانکي در ازاي بخشي از ماليات جديد و 
همچنين معافيت مالياتي پروژه هاي نوسازي در بافت فرسوده 
عنوان کرد.چگيني با تاکيد بر اينکه دغدغه فعالان ساختماني 
در ش��رايط کنوني قابل بررس��ي است، به دنياي اقتصاد، گفت: 
در شرايط فعلي که بخش مسکن چهارمين سال رکود را پشت 
س��ر گذاش��ته و س��ود ساخت و ساز در حداقل حالت ممکن قرار 
دارد، افزاي��ش پاي��ه ماليات بر س��اخت و فروش ملك مي تواند 
هزينه ه��اي جانب��ي س��ازنده ها را بالاتر بب��رد و بروز رونق را با 
دشواري مواجه کند.اين مقام بخش مسکن تصريح کرد: وزارت 

راه و شهرسازي در جلسات تدوين آيين  نامه، پيشنهاد کرده بود 
با توجه به همزماني اجراي قانون با آمادگي بازار ساخت براي 
خ��روج از رک��ود، نرخ هاي جدي��د ماليات به صورت پلکاني و در 
يك پروس��ه ۵ س��اله –س��الي ۲۰ درصد افزايش نرخ تا رسيدن 
به سطح ۲۵ درصدي- افزايش پيدا کند اما اين پيشنهاد مورد 
موافقت سياس��ت گذار مالي قرار نگرفت.چگيني افزود: با توجه 
به اينکه س��اخت و س��ازهاي بعد از س��ال ۹۵، مش��مول ماليات 
جديد مي ش��وند، در س��ال جاري که عمدتا آپارتمان هاي داراي 
پروانه به تاريخ قبل از س��ال ۹۵، وارد بازار فروش مي ش��وند، به 
نوعي، دوره تنفس هر چند کوتاه مدت براي گروهي از سازنده ها 
وج��ود دارد تا با ش��رايط جديد تطبي��ق پيدا کنند.مديرکل دفتر 
برنامه ريزي و اقتصاد مسکن با انتقاد از تفاوت نرخ مالياتي بين 
س��ازنده هاي حقيقي و حقوقي مس��کن نيز گفت: اين اشکال را 

سعي مي کنيم در دولت پيگيري و رفع نقص کنيم.

۷۲۴ هزار خانواده منتظر پايان مستاجري!
بالغ بر ۷۲4 هزار متقاضي مسکن مهر در انتظار تحويل واحدهاي 
خود هس��تند و اين در حالي اس��ت که پيش��رفت فيزيکي اين طرح 
بازمانده از دولت قبل به بيش از ۹۶ درصد رسيده است.به گزارش 
ايسنا، آمار مي گويد دولت يازدهم طي چهار سال ۵۵ درصد مسکن 
مهر را تحويل داده و اين يعني س��هم دولتهاي نهم و دهم از کل 
واحدهايي که تا کنون به دست متقاضيان رسيده 4۵ درصد است. 
۶۹۰ ه��زار واح��د در دول��ت قبل تحويل ش��ده و ۸۵۰ هزار واحد در 
اين دولت. در اين خصوص قائم مقام وزير راه و شهرسازي که در 
دولت قبل نيز در طرح مسکن مهر مسووليت داشته، نبود فرصت 

براي فکر و شتاب زدگي در عمل را موجب بروز مشکلات زيربنايي 
مس��اکن مهر عنوان مي کند.دو ميليون و ۲۶۲ هزار واحد مس��کن 
مه��ر داراي متقاض��ي اس��ت که تا کنون ي��ك ميليون و ۸۳۰ هزار 
واحد افتتاح ش��ده و از اين تعداد نيز يك ميليون و ۵۳۸ هزار واحد 
تحويل شده است. لذا ۷۲4 هزار متقاضي هنوز خانه خود را تحويل 
نگرفته اند؛ خانه هايي که عمدتا دچار کمبود زيرساختهايي همچون 
انش��عابات، مدرس��ه، مسجد، کلانتري، درمانگاه و غيره هستند.اما 
در ش��رايط فعلي مقصريابي، دردي را دوا نمي کند؛ زيرا متقاضيان 
مسکن مهر که سالهاست رنج مستاجري را تحمل مي کنند انتظار 

دارند خانه دار ش��وند. واقعيت اين اس��ت که مس��کن مهر با توجه به 
تورم عمومي در سالهاي دولت قبل متحمل ميانگين ۲۰ درصدي 
تورم ساليانه شد و هرچه پروژه ها به دلايل متعدد طول کشيد اين 
ميزان تورم نيز قيمت مصالح و دستمزد را بالا برد. به همين دليل 
چاره اي جز افزايش وام نبود. در پايان دولت دهم وام مسکن مهر 
۲۵ ميليون تومان بود که دولت يازدهم آن را ابتدا به ۳۰ و س��پس 
به 4۰ ميليون تومان افزايش داد. با اين دو اقدام سرعت ساخت و 
ساز بالا رفت که حالا ۹۶.۳ درصد واحدها تکميل شده و مابقي نيز 
عمدتا در مرحله نازک کاري قرار دارد.قائم مقام وزير راه و شهرسازي 

در طرح مسکن مهر با اشاره به مشکلات تامين مالي مسکن مهر 
طي س��ال هاي اخير مي گويد: با اين وجود عملکرد دولت تدبير و 
اميد نسبت به دولت قبل بالاتر است و اگر مشکلات مالي نداشتيم 
س��ال ۱۳۹4 پروژه به پايان مي رس��يد. الان هم چيزي باقي نمانده 
است. کمتر از ۱۰۰ هزار واحد باقي مانده که به زودي تمام مي شود.

احمد اصغري مهرآبادي بيان مي کند: دولت در ماه هاي اخير ۸۰۰ 
ميلي��ارد تومان از اس��ناد خزانه در اختي��ار وزارت نيرو قرار داد. ۲۰۰ 
ميليارد تومان نيز براي تکميل و آماده س��ازي خدمات زيربنايي و 

روبنايي در اختيار وزارت راه و شهرسازي قرار گرفت. 

شلختگي راه ها صداي آخوندی را هم درآورد


